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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Poslankyně KSČM slovy o "kvalitě dětí" z
ústavů vyvolala rozruch
Přerušení sněmovní schůze a následně
i bouřlivou debatu dnes vyvolal výrok komunistické poslankyně
Květoslavy Čelišové, který vyzněl tak, že děti v ústavech podle
ní nejsou "vysoce kvalitní". Z jejího pozdějšího vyjádření ale
vyplynulo, že tím mínila určité znevýhodnění některých dětí v
šancích na osvojení. Za svůj výrok se omlouvat nehodlá.

    Čelišová uvedená slova vyřkla v rozpravě o lidoveckém návrhu, který by umožnil utajené porody.
Sama je však dala do uvozovek. Jeden z autorů předlohy Josef Janeček (KDU-ČSL) ji vzápětí vyzval,
aby se omluvila a požádal o přerušení schůze dolní komory. Po přestávce se pak rozvinula místy
emotivní diskuse, která nakonec vyústila v propuštění lidovecké novely do závěrečného čtení. O
utajených porodech by tak sněmovna měla rozhodnout na červnové schůzi.

    Čelišová v rámci kritiky lidovecké předlohy mimo jiné řekla: "Zajímal se někdo o to, jaké to děti v
ústavech vlastně jsou? Děti vysoce kvalitní v uvozovkách rozhodně ne."

    Janečkův postup pak označila za zbytečný útok. "Pokud jsem hovořila o vysoce nekvalitních
dětech, tak jsem měla na mysli děti, které jsem viděla v dětských domovech. Řekla jsem: V
uvozovkách cituji," řekla novinářům.

    "S hrůzou jsem vyslechl to, co tady řekla paní poslankyně za KSČM. Jak je možné, že v civilizované
společnosti ... někdo prohlásí v Poslanecké sněmovně, že se v ústavech nenacházejí kvalitní děti. Co
to je?," dotázal se vzrušeným hlasem Janeček.

    Podobné výroky ale podle Čelišové pocházejí od odborníků na rodinnou politiku, s nimiž poslanci
hovořili při semináři na toto téma. "V podstatě tam jsme byli upozorněni na to, že vlastně děti
romského původu, děti nemocné, různě prostě i lékařsky doporučené prostě k tomu, že nejsou
schopné k adopci, v dětských domovech zůstávají," uvedla.

    Za svá slova vyřčená ve sněmovně se omlouvat nebude, "protože jsou to věci, které mám
podložené". Toho, že by lidovci navrhli sněmovnímu mandátovému a imunitnímu výboru, aby se
jejími výroky zabýval, se Čelišová neobává. Zopakovala, že jde o věci, které konzultovala s odborníky.
Současně zdůraznila, že by se nechtěla dotknout dětí, které vycházejí z dětských domovů.

    Nemyslí si ani, že by ze strany Janečka a lidovců šlo o odvetu za případ, který se stal před několika
měsíci při
parlamentním projednávání novely zákona o státních svátcích. Komunistům se tehdy nelíbily některé
Janečkovy výroky, a proto požádali mandátový výbor, aby je posoudil.

    Předseda KDU-ČSL Miroslav Kalousek uvedl, že dnešní spor není zbytečný. Rétorika, která
hodnotí lidské bytosti slovy vysoce kvalitní, podle něj do demokratické společnosti nepatří. Šéf
komunistických poslanců Pavel Kováčik se Čelišové zastal a jménem klubu KSČM prohlásil, že
takové třídění lidí je komunistům cizí.



    Předsedkyně sněmovní komise pro rodinu Čelišová prohlásila, že sama si osvojila dítě z dětského
domova. Řekla, že prošla desítky kojeneckých ústavů a dětských domovů a své kritiky vyzvala, aby ji
neučili znát danou problematiku. "Co se to tady ze mě snažíte udělat tímto výrokem?" dotázala se
řečnicky.

    Rozprava se tak nakonec částečně odchýlila od původního tématu, tedy od návrhu umožnit utajené
porody. Podle lidovců pomohou řešit situaci žen v těžké životní situaci, které strach z reakce okolí či
neúnosné sociální podmínky někdy přinutí k potratu, tajnému porodu, opuštění či usmrcení dítěte po
narození.
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